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Algemeen 
Het moet worden t o e g e j u i c h t , dat het B r i t s e v o o r 

z i t t e r s c h a p de d i s c u s s i e over de u i t b r e i d i n g w i l 
s t r u c t u r e n . Ook de w i j z e waarop dat wordt gedaan v e r 
d i e n t l o f . Het z i j n over h e t algemeen de e s s e n t i ë l e 
vragen en z i j z i j n ook i n een j u i s t e c o n t e x t g e p l a a t s t , 
t e weten de v r a a g "Wat v o o r Gemeenschap kunnen we v e r 
wachten, wanneer s t r a k s d r i e M i d d e l l a n d s e Zeelanden 
t o e t r e d e n ? " . 

Uitgaande van deze v r a a g s t e l l i n g (framework f o r the 
d i s c u s s i o n ) l i j k t h e t me j u i s t dat t e r w i l l e van de 
s y s t e m a t i e k deze v r a a g a l l e r e e r s t beantwoord wordt i - de 
o p t i e k van een Gemeenschap d i e r e i l t en z e i l t op de 
bestaande m a n i e r . M . a . w . e r v e r a n d e r t noch i n s t i t u t i o n e e l 
noch i n h o u d e l i j k v e e l aan de tegenwoordige samenwerking. 
De nieuwe L i d - S t a t e n nemen h e t bestaande b e l e i d over enz. 
Op deze w i j z e kan men v e r m o e d e l i j k t o t h e t meest j u i s t e 
i n z i c h t komen, wat de u i t b r e i d i n g gaat betekenen en 
waar m o e i l i j k h e d e n t e verwachten z i j n ? 

V raagpunt 1 

Voor d i t punt z i j verwezen n a a r de n o t a van PLAN 
t e r z a k e . Opgemerkt kan worden, dat men m o e i l i j k a l l e e n 
van de t o e t r e d e n d e L i d - S t a t e n kan v e r l a n g e n dat z i j 
d e m o c r a t i s c h b l i j v e n . B i t z a l v o o r a l l e n moeten ge lden. 

Vraagpunt 2 
D i t i s een v e e l o m v a t t e n d e v r a a g , d i e v e l e aspecten 

h e e f t . E r i s ook n i e t zonder meer een afdoende antwoord 
op t e geven. Men z a l o v e r een u i t g e b r e i d e s t u d i e moeten 
b e s c h i k k e n a l v o r e n s t o t een gefundeerd o o r d e e l t e komen. 
Zonder v o o r u i t t e l o p e n op h e t antwoord op v r a a g 6 
( f o l l o w up) l i j k t h e t gewenst reeds h i e r t e s t e l l e n dat 
de Europese Commissie een diepgaande s t u d i e zou moeten 
entameren t e n e i n d e de L i d - S t a t e n en de Commissie z e l f 
i n s t a a t t e s t e l l e n t o t een i n h o u d s v o l l e d i s c u s s i e en 
c o n c l u s i e s t e komen. 

I e d e r antwoord dat men i n deze fase kan geven betekent 
i n f e i t e " n a t t e v i n g e r w e r k " • Hetgeen h i e r o n d e r s t a a t 
moet dan ook a l s een zeer v o o r l o p i g e r e a c t i e beschouwd 
worden. 
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Het z i e t er naar u i t dat op verschillende punten wi: ziginger 
en aanpassingen nodig z i j n w i l men een voor a l l e n aan
vaardbare Gemeenschap van twaalf Lid-Staten hebben, 
die goed f u n c t i o n e e r t en bovendien goede r e l a t i e s 
met de buitenwereld kan onderhouden. Men zal zich 
n i e t moeten b l i n d staren op een u i t b r e i d i n g van 
zes naar negen en vervolgens twaalf Lid-Stat en, d i t 
i s een b e l a n g r i j k element, doch evenzeer zal men oog 
moeten hebben op de sterke en zwakke punten van de 
tegenwoordige Gemeenschap die n i e t d i r e c t verband 
houden met het toenemen van het aantal Lid-Staten. 

Z i j n er i n s t i t u t i o n e l e w i j z i g i n g e n nodig? 
Het antwoord l i j k t bevestigend t e z i j n , althans er 
moeten maatregelen g e t r o f f e n worden om de besluitvorming 
en de democratisering t e bevorderen. Men kan n i e t op 
de bestaande voet v o o r t . Hier komen de meerderheids-
besluibenaan de orde. U i t e r a a r d zou hiervan meer gebruik 
moeben worden gemaakt. Maar ook wanneer de verdragsregels 
onverkort zouden worden toegepast b l i j v e n er nog 
ve r s c h i l l e n d e b e s l u i t e n waarvoor u n a n i m i t e i t g e l d t . 
I n Belgische k r i n g e n denkt men aan een opzet waarbij 
evenals i n het IEA één Lid-Staat geen b e s l u i t kan 
blokkeren. D i t zou ook voor de EPS moeten gelden. Leze 
gedachte ware n i e t zonder meer t e verwerpen, doch 
algemene toepassing ervan l i j k t t e ver t e gaan. 

Een ander punt dat h i e r b i j t e r sprake kan komen i s 
het "twee snelheden" concept. Het l i j k t n i e t s t r i k t 
n o odzakelijk h i e r v o o r w i j z i g i n g e n i n de i n s t i t u t i o n e l e 
bepalingen aan t e brengen, zou men een d e r g e l i j k systeem 
beogen. 

Wat het twee snelheden systeem z e l f b e t r e f t , dat 
zeker een b i j d r a g e kan vormen t o t v l o t t e r e en evenwicht er 
b e s l u i t v o r m i n g , zouden enkele grondregels kunnen worden 
aangegeven. 

- toepassing a l l e e n i n uitzonderingsgevallen 
- be s l u i t v o r m i n g op normale w i j z e (Commissievoor

s t e l . Raadsbesluit, advies EP en ESC indien ver
e i s t ; -

- b e s l u i t moet "compleet" z i j n d.w.z. ook maatregelen 
en tijdschema bevatten voor landen i n "tweede 
snelheid" 

- tweede snelheid kan dus slechts t i j d e l i j k bestaan 
binnen vooraf bepaalde periode 

Het zou derhalve geen "two t i e r " systeem z i j n , dat 
beoogt eerder twee categorieën Lid-Stat en die voor een 
reeks onderwerpen ver s c h i l l e n d e regimes kennen. 

1219-2-76-60S462* 



M E M O R A N D U M 
Datum: 

H i e r kan men per onderwerp geheel v e r s c h i l 
combinaties v a l e e r s t e en tweede s n e l h e i d lmnden 
hebben. 

I n België i s men na de Tindemans e x e r c i t i e thans 
e n i g s z i n s alle r g i e oh. voor do t e m "twee snelheden 1* 
men d enkt daar aan " c l aus e Ö d• c >. o e p 1 i or." . 

Ploeter, ei' mant regel on ; ciiome:. wordei t . r u v . 
het tnlo:. regime'. 
L i t l i j k t m i j een minder ge s c h i k t onderwerp voor 
Leeds C a s t l e . Het i s i n de p r a k t i j k noodzakelijk 
gebleken dat men zowel op het hoogste ( m i n i s t e r i e e l ) 
niveau i n de Gemeenschap a l s op het laagst e ( t,eehn i;•<•!,<• 
e x p e r t s ) z i j n eigen t a a l g e b r u i k t , LnortuBBen i s f l e x i 
b i l i t e i t m o g e l i j k . Voorts z a l iedere L i d - S t a a t erop 
i n s i s t e r e n dat z i j n t a a l formeel t o t de officiële 
t a l e n wordt gerekend. 

Zouden i n s t i t u t i o n e l e w i j z i g i n g e n n i ; i of 
a a n s l u i t e n op Vc:•'. • . :. ,̂ ' of moet, mon meer r a d i 
c a l e w i j z i g i n g e n overwegen cn-r/-. 
Zie v o o r een r e a c t i e ook hierboven. I n het Benelux 
gesprek opperde de Luxemburgse d e l e g a t i e de m o g e l i j k 
h e i d met name voor Portugal een systeem van gedeel
t e l i j k e deelname aan het Gemeenschapswerk: a l l e e n 
stemrecht enz. voor d i e onderdelen waar men aan de 
v e r p l i c h t i n g e n v o l d o e t . D i t l i j k t toch wel een zeer 
m o e i l i j k w o r k a b l e systeem t e worden. Ook z a l men wat men 
aan P o r t u g a l t o e s t a a t ocote aan anderen n i e t kunnen ont
houden. Le c o h e s i e wordt h i e r d o o r a a n z i e n l i j k e r n s t i g e r 
aangetast dan b i j de twee snelheden. 

Le i n s t i t u t i o n e l e w i j z i g i n g e n zouden i n f e i t i 
v o o r a l op h e t punt van het Europees Parlement moeten 
l i g g e n , doch op k o r t e t e r m i j n l i j k t het n i e t mogelijk 
h i e r i n v e r b e t e r i n g t e brengen. 

Vraag 2, zoals h i j door het B r i t s e v o o r z i t t e r s c h a p 
i s geformuleerd, l i j k t e n i g s z i n s v o o r b i j t e gian aan de 
m o g e l i j k h e i d c.q. w e n s e l i j k h e i d de inhoud van het be¬
staande b e l e i d t e w i j z i g e n . Te denken v a l t aan het lanüDOuw-
b e l e i d , h e t s o c i a a l b e l e i d , het r e g i o n a a l b e l e i d , doch 
ook eventueel het externe b e l e i d . 

U i t e r a a r d i s h e t zonder verdere s t u d i e uitermate moei 
om h i e r i e t s z i n n i g s over t e zeggen. Ook h i e r v o o r zou aus 
een s t u d i e door de Europese Commissie dringend gewenst 
z i j n . 
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Voorlopig wordt in Nederland vermoed dat een 
onverkorte toepassing van het landbouwbeleid v\-,:\. do 
vergrote Gemeenschap voor zeer grote problemen zal 
plaatsen. In de eerste plaats in de sfeer van ovw-
schetten, zeer hoge financiële 1 asten, vo ir-toring 
van de relaties met derde landen en mogelijk vaak 
niet toepasbaar zijn van de gecompliceerde EEG regels 
in een administratief zwak land als Griekenland of 
Portugal• 

Een punt in dit verband dat door andere staten 
riet cf onvoldoende wordt onderkend is het effect op 
de ontwikkelingslanden• Zowel handelspolitiek als 
financieel zal de Gemeenschap c.q. de Lid-Staten 
onder zware pressie k o m e n , omdat de belangen van de 
toetreders en de ontwikkelingslanden in veel gevallen 
conflicteren. Dit aspect zou eveneens door de Commissie 
onderzocht moeten w o r d e n . 

Vraagpunt 3 

Zou een speciaal beleid nodig zijn om de con
vergentie te bevorderen? 

Dit lijkt m e e r nodig dan o o i t . Vooral ce interne v e r 
sterking var de Gemeenschap dient zo spoedig mogelijk 
krachtig aangevat te w o r d e n . Het is duidelijk, dat met 
een uitbreiding de euvelen waaraan de Gemeenschap thans 
lijdt n o g verder vergroot w o r d e n . 

Het Plan Duisenberg is een bescheiden begin 
tot convergentie. Als men dat niet wil zal men alter
natieven moeten ontwerpen. De convergentie is zowel van 
belang v o o r de landbouw als de industriesector. 
Teveni is het een algemeen politiek belang dat de discre 
pLntïes binnen de Gemeenschap niet verder b e n e m e n . 
Zowel bestaande als nieuwe Lid-Staten zullen zich aan 
bepaalde (strengere) regels dienen te onderwerpen. 

Vraagpunt 4 
Wanneer wijzigingen nodig zi In in hoeverre 
, c r l ^ p l d voorafgaand- aan cie uitbreiding. 

moeten die worden geregeld vooraig 
Deze vraag lijkt niet in algemene zin ^beantwoorden. 
Men zal dit waarschijnlijk per geval moeten beoordeien. 
Misschien is het volgende onderscheid te maken. Voor 
die problemen waar de Gemeenschap nu reeds mee ^rsxe± 
(divergentie inflatie, werkloosheid, m . c . b . s enz.; 
en l i e d e e r u i t b r e k i n g verergerd worden moet men niet 
wachten met maat regelen, doch deze voorafgaand regelen 
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Prcblemen die u i t s l u i t e n d of grotendeels u i t 

deze u i t b r e i d i n g v o o r t v l o e i e n zouden i n de onder
handelingen gebracht moeten worden en t e g e l i j k met 
of i n de toetredingsakkoorden geregeld moeten worden. 

""at z i j n gevolgen voor de EPS? 
Verwezen z i j naar m i j n memo aan DGPZ n r . 428 van 
16 mei • 
Vraagnvn~ f 

. : l l o w 
Het i s d u i d e l i j k dat i n d i t eerste gesprek nog n i e t 
a l l e s "boven water" komt van de veelomvattende en 
gecompliceerde u i t b r e i d i n g s p r o b l e m a t i e k , temeer daar 
het gewenst i s de di s c u s s i e h i e r o v e r t e plaatsen i n 
het l i c h t van de m o e i l i j k h e d e n waarin de Gemeenschap 
thans v e r k e e r t en het s o o r t Gemeenschap dat men kan 
verwachten i n 1985-1990. 

Mocht d i t gesprek c o n s t r u c t i e f verlopen dan zou 
een tweede op n i e t a l t e lange t e r m i j n moeten p l a a t s 
v i n d e n . I n t u s s e n zou een en ander v o o r b e r e i d moeten 
worden: s t u d i e s door de Commissie, i n v e n t a r i s a t i e door 
het Comité van PV fs en m o g e l i j k aangeven van oplossingen 
en g r o t e knelpunten voor volgende o v e r l e g . D i t zou 
dan i n gewone R a a d s z i t t i n g kunnen ( r e s t r e i n t Algemene 
Raad) .Vermeden moet worden dat het Comité van PV's op de 
s t o e l van de Commissie gaat z i t t e n . Deze l a a t s t e z a l voor
s t e l l e n doen en plannen moeten o p s t e l l e n . Men za l een 
volgende m i n i s t e r i e e l gesprek n i e t v e e l l a t e r dan oktober 
moeten houden, omdat men anders i n moeilijkheden komt 
met Griekenland, dat tegen die t i j d d u i d e l i j k e voortgang 
i n de toetredingsonderhandelingen z a l wensen. 

Ook z a l m o g e l i j k de gedachte geopperd worden van 
+ a P PV ' s) :.; een s p e c i a l e groep hoge ambtenaren (naast de 

zoals b i j het rapport Tindemans. 
de PV's de onderhandelingen met 
handelen l i g t het voor de hand, 
voor hun rekening nemen. Het 
dat de betrokken medewerkers 
Middellandse Zee) van een 

dat 

i s dan 
van de 

enigszins 

Gezien het f e i t 
de d r i e t o e t r e d e r s be-
dat ook z i j deze materie 

misschien wel nodig 
PV's (thans de groep 
hoger niveau z i j n . 

Het voorgaande g e l d t u i t s l u i t e n d voor de EG. Voor 
wat de EPS b e t r e f t , neem i k aan dat het Comité P o l i t i q u e 
de materie z a l behandelen. 

12H-2-76-4QMM* 
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Bovenstaande zend i k U t e r w i l l e van de snoed 
ZT r e c h t s t r e e k s v i a PLVS^LGrz, DGIS en PLAIT o n t v a ^ e -

copie en kunnen z o n o d i g v r i j d a g nog hun commentaar 
geven. 

Van de z i j d e van. de B r i t s e ambassade vernam i k 
nog dat i n d e r d a a d de h e e r J e n k i n s aan h e t o v e r l e g i n 
Leeds C a s t l e z a l deelnemen. r 

r 

Sr 

i 



M E M O R A N D U M n o . 436 BOKS n . t 
Van: Chef 112^ Drtum: 18 mei 1977 VI.AN 
A a i ^ ^ v i a 4^10'C' 
O n d e r w e r p : L ^ - c ê e 

Z o j u i s t bezoch t mij de B r i t s e e e r s t e s e c r e t a r i e de h e e r Shepherd d i e op aanwi jz ingen van Londen h e t vo lgende mededeelde t . a . v . de voornemens van m i n i s t e r Cwen v e e r de d i s c u s s i e eve r de u : tbreid\,: • van. de Europese Gemeens chappen^het komende weekend i n Leeds C a s t l e . 
M i n i s t e r Owen wenst een d i s c u s s i e zonder documenten, doch h e e f t wel de B r i t s e ambassades verzocht, een a a n t a l punten aan de hoo fds t eden van de Negen door t e geven hoe en waarover g e d i s c u s s i e e r d kon worden. De h o e r Shepherd had n i e t de v r i j h e i d mij h e t t e l eg ram u i t Londen t e overhandigen noch e r een omschr i jv ing van t e maken. Ui t z i j n mond heb ik h e t volgende opgetekend. 

, i .1 ii 

Het "framework f o r t h e d i s c u s s i o n " z a l z i j n : Wat z a l de a a r d ( n a t u r e ) van de Europese Gemeenschap wanneer deze t o t t w a a l f L i d - S t a t e n z a l z i j n g e g r o e i d ? 
Vervo lgens werden de volgende " t o p i c s " genoemd: 

I s h e t een a b s o l u t e v e r e i s t e voor de t o e t r e d e n d e Lid¬t a t e n om d e m o c r a t i s c h t e b l i j v e n ? 
2 . Kan een Gemeenschap d i e opgezet i s voor zes L i d - S t a t e n en inmidde l s negen Lid-Staten omvat, de consequen t i e s van een u i t b r e i d i n g t o t t w a a l f L i d - S t a t e n verwerken? 

- z i j n e r i n s t i t u t i o n e l e w i j z i g i n g e n nodig? 
- moeten e r m a a t r e g e l e n worden genomen t . a . v . het 

t a l e n r e g i m e ? - zouden e v e n t u e l e i n s t i t u t i o n e l e wi jz ig ingen mm of meer a a n s l u i t e n op bes taande opzet of moet men meer r a d i c a l e w i j z i g i n g e n overwegen? - gedacht zou b . v . kunnen worden aan een band tussen de mate waar in v e r p l i c h t i n g e n (kunnen) worden aangegaan en de mate waar in men rech ten inzake b e s l u i t v o r m i n g enz . v e r k r i j g t b . v . in bepaalde s e c t o r e n van G e m e e n s c h a p s a c t i v i t e i t e n . 
3 . Welke andere f a c t o r e n z i j n van be l ang om een s t e r k e en "cohes ive" Gemeenschap t e hebben? 

- zou een s p e c i a a l b e l e i d nodig z i j n om convergent ie t e bevorderen c . q . d i v e r g e n t i e t e best l i jden. (Een en ander zou zowel t . a . v . de i n d u s t r i e a l s ae landbouwsec tor kunnen worden bez ien) o + o + e m 

- wat kunnen tegenwoordige r e s p . toekomstige Lid-bxaxen 
h i e r a a n doen? flL _ ^ -, OM ̂ p +prm±in 

- welke e f f e c t e n z i j n e r t e verwachten op lange termijn 
van een u i t b r e i d i n g zowel voor de L id -o ta t en a±s 
voor de Gemeenschap ze l f? 
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4 . Wanneer e r w i j z i g i n g e n n o d i g z i j n , i n h o e v e r r e moeten 

deze worden g e r e g e l d v o o r a f g a a n d aan de u i t b r e i d i n g ? 
- hoe moeten deze b e s l u i t e n e v e n t u e e l i n g e l a s t worden i n het t i j d s c h e m a van de t o e t r e d i n g -o n d e r h a n d e l i n g e n ? & 

5 . Wat z i j n de g e v o l g e n v o o r de EPS? 
- p r o c e d u r e l e r e g e l i n g e n v o o r deelname nieuwe L i d - S t a t e n 
- wat z u l l e n g e v o l g e n z i j n i n h o u d e l i j k ? Kan e r 

nog een v e r d e r e g r o e i van de EPS verwacht worden? 
6 . Hoe moeten de t o e k o m s t i g e werkzaamheden t e r z a k e van de u i t b r e i d i n g en bovengenoemde h i e r m e e samenhangende p rob lemen g e r e g e l d worden? 

- moet e r een f o l l o w - u p komen van d i t e e r s t e Leeds C a s t l e g e s p r e k en zo j a hoe en door wie? 
- moet h e t Comité van PV ' s o p d r a c h t k r i j g e n om t e r z a k e " r e s t r e i n t " R a a i s z i t t i n gen voo r t e be r e iden? 
- moet h e t Comité van PV»s b . v . een p l a n u i t w e r k e n hoe h e t t o e k o m s t i g e r e g i o n a a l fonds e r u i t moet z i e n ? 
- moet h e t Comité P o l i t i q u e de EPS a s p e c t e n b e s t u d e r e n en aan de m i n i s t e r s r a p p o r t e r e n ? 

Tot z o v e r de h e e r S h e p h e r d . Ik heb hem gezegd dat i k U o n m i d d e l l i j k zou i n f o r m e r e n en da t op h e t e e r s t e g e z i c h t d i t een goede o p z e t was v o o r h e t g e s p r e k . Op e n k e l e d e t a i l p u n t e n wordt m i s s c h i e n t e v e e l nadruk ge legd , z o a l s de t a l e n k w e s t i e , maar g r o s s o modo l e e k mij de opze t l o g i s c h en f u n c t i o n e e l . 
Ik v r o e g hem of a l l e L i d - S t a t e n en de Commissie d e z e l f d e i n f o r m a t i e k r e g e n . Hi j b e v e s t i g d e d i t , a l l e e n zou de Commissie i n h e t Comité van PV's worden i n g e l i c h t . B i j mij o n t s t o n d t o e n en ige t w i j f e l of de Commissie überhaup t wel op Leeds C a s t l e v e r t e g e n w o o r d i g d zou z i j n . Toen i k s t e l d e da t (de v o o r z i t t e r van) de Commissie s t e e d s a l l e Gymnich b i j e e n k o m s t e n had b i jgewoond, nam de h e e r Shepherd aan d a t d i t nu ook h e t geva l zou z i j n , doch h i j zou v o o r a l l e z e k e r h e i d d i t nog checken . M i j n e r z i j d s i s gezegd da t h e t o n t b r e k e n van de Commissie op z e e r g r o t e bezwaren b i j U zou s t u i t e n . 
Naar a a n l e i d i n g van bovens taande punten ben i k voo r nemens U zo s p o e d i g m o g e l i j k een commentaar toe t e zenden w a a r b i j ook r e k e n i n g wordt gehouden met h e t Beneluxover leg da t i k e i n d v o r i g e week h a d . 
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